
مخاطب یا درآمد؟
برای هر مجموعه ای، اعتماد و اطمینان مشـــتریان و مخاطبانش مهم ترین 

سرمایه است. گسترش دامنه فعالیت ها بدون پشتوانه و صرفا براساس منافع 

مادی قطعا در درازمدت پاســـخگو نخواهد بود. یکـــی از مواردی که باعث 

می شود اعتماد به یک مجموعه زیاد شود، شفافیت و طبقه بندی است. این 

را می دانیم که بعضی اطلاعات برای ســـازمان ها محرمانه است، اما حداقل 

انتظار این است که بخش غیرمحرمانه گفته شود و از عواقبش نگرانی وجود 

نداشـــته باشد. فیلیمو با وجود ویژگی های مثبتش اما نواقص و معایبی دارد 

کـــه ظاهرا اراده ای بـــرای رفع آنها وجود ندارد. وقتی این اپلیکیشـــن را باز 

می کنیم، فقط با دســـته بندی ژانرها مواجهیم. به عبارت دیگر، به مخاطب 

صرفا به چشـــم مشتری و خریدار نگریسته شده که حتما باید کالایی را بخرد 

و ببرد. از دســـته بندی های سنی و محدودیت های اینچنینی خبری نیست، 

درحالی که این مهم در پلتفرم های نمایشـــی مطرح جهان دیده می شـــود و 

اساســـا ضرورت است. یک نوجوان وقتی وارد این سامانه می شود، با دنیای 

گسترده و آشـــفته ای مواجه است که نه می داند باید کجا برود و نه می داند 

چه چیزی انتظارش را می کشد. وجود رده بندی سنی برای هر سامانه نمایشی 

یک ضرورت است و نبودش لطمه زننده است. نکته مهم دیگری که به عنوان 

نقیصه در ارتباط با اکثر وی اودی )VOD( های ایرانی مطرح می شود، نبود 

شفافیت است. اینکه تعداد مخاطبان یک فیلم به طور دقیق و مستقل گفته 

نمی شـــود و به گفتن مجموع دقیقه تماشا اشاره می شود، یک ضعف برای 

مجموعه است. مخاطبان و رسانه ها حق دارند بدانند که اگر فیلمی پربیننده 

است، چه تعداد تماشاگر و چه میزان آورده مالی برای اپلیکیشن داشته است. 

مگر آمار پرفروش های سینما و کتاب و موسیقی با رقم دقیق یا حدودی گفته 

نمی شود. چرا خون »وی اودی« ها در مساله شفافیت مالی باید رنگین تر باشد. 

اگر فیلیمو در ســـاخت سریال پربازیگری مثل »هم گناه« مشارکت می کند و 

اتفاقا هم کار مثبتی است، چرا نباید از میزان مشارکت و رقم سرمایه گذاری و 

احتمال سودوزیان باخبر شد؟ در سینمای خودمان هزینه ساخت فیلم ها و 

درآمدشان گفته می شود و به جایی هم لطمه ای نمی خورد. اینکه خودمان را در 

حوزه های مختلف با نتفلیکس مقایسه کنیم، اما هنگام شفافیت و پاسخگویی 

درحد یک ویدئوکلوپ محلی رفتار کنیم پسندیده نیست.

کم شـــدن نامتعارف از حجم بسته های اینترنتی و اطلاع نداشتن مخاطبان 

از ســـازوکار آن هم خلأ دیگری است که دیده می شود؛ اینکه مخاطبان اگر 

یک فیلم را دانلود کنند و ببینند چه اتفاقی برای اینترنت شان می افتد و اگر 

آنلاین ببینند، چه می شـــود؟ چرا درباره تفاوت این دو شکل، اطلاع رسانی 

شفافی نمی شود.

یکی از موارد فنی دیگر فیلیمو که ضعف بزرگی محســـوب می شـــود، قدرت 

پایین جســـت وجو و اطلاعات اســـت. به طور مثال اگر اســـم یک کارگردان 

خارجی را در فیلیمو سرچ کنید، ممکن است نهایتا پنج فیلم از او پیدا شود، 

اما اگر صفحه به صفحه در فیلیمو بگردیم، ممکن است بیش از هفت یا هشت 

فیلم از همان کارگردان یافت شود. نبود اطلاعات برای همه فیلم ها و وجود 

صحنه هایی که امکان پخش آنها در تلویزیون و سینمای ایران وجود ندارد، از 

دیگر معایب این اپلیکیشن است. بهتر است مدیران جوان این سامانه دامنه 

پیشرفت شان را در همه زمینه ها گسترش دهند و مدام بین مخاطب و درآمد 

در انتخاب نباشـــند. ترجیح پول بر مردم و پنهان کاری بر شفافیت، عمر هر 

مجموعه ای را کوتاه می کند.

»اســـتخراج« با نـــام قبلی داکا 

)پایتخت بنگلادش( و در مقطعی 

»خروج از آتش«، یک فیلم اکشن 

آمریکایی محصول سال 2020 

اســـت که به تهیه کنندگی برادران روسو ســـاخته شد. فیلمنامه  این کار را هم 

جو روســـو با اقتباس از رمان گرافیکی Ciudad اندی پارک، نوشـــته اســـت. 

برادران روســـو، نویســـنده، کارگردان و تدوینگران معروفی در ژانر فیلم های 

ابرقهرمانی هســـتند و ســـم هارگریو که برای آنها اســـتخراج را به عنوان اولین 

کارش کارگردانـــی کرده، پیش از این بدلـــکار بود. هارگریو طراح صحنه های 

اکشـــن در فیلم های کاپیتان مـــارول 2016 و انتقام جویان 2019، هر دو به 

کارگردانی برادران روسو بود. او در فیلم استخراج هم در نقش یکی از مزدوران 

تایلر راک بازی کرده است. سم هارگریو با دریک کولستاد، کارگردان سه گانه 

»جان ویک« قابل مقایســـه است که او هم قبل از کارگردانی این فیلم بدلکار و 

طراح صحنه های اکشن بود.

استخراج یک اکشن سرگرمی است که در آن نمی توان دنبال ارزش های هنری 

خاصی گشت، اما به لحاظ ســـرگرم کنندگی هم نقدهایی به سطح بالا و زننده 

خشونت در آن شده است. اتفاقا سه گانه جان ویک هم سطح بالایی از خشونت 

داشت، با این تفاوت که کیفیت فنی کار بالاتر از استخراج بود.

این فیلم داستان گروگانگیری پسر رئیس مافیای مواد مخدر هند، توسط رئیس 

مافیای مواد مخدر بنگلادش است. پدر هندی که اکنون در زندان است و نه قصد 

پرداختن باج را دارد، نه امکان اقدامی مستقیم برای نجات فرزندش را، این کار را 

به مباشر اصلی اش می سپارد و او هم گروهی را برای این کار استخدام می کند... .

در ابتدا وقتی مشـــخص شد که قرار اســـت یک فیلم هالیوودی در بنگلادش 

ساخته شود، مردم این کشور علاقه زیادی به آن نشان دادند، اما پس از نمایش 

فیلم اعتراضات گســـترده ای به آن شد. روزنامه های بنگلادشی نمایش چنین 

تصویری از داکا را منفی و خنده دار خواندند و از طرف دیگر ایرادهای فراوانی 

به اشـــتباهات در لهجه، لباس و نمایش ســـایر خصوصیـــات مردم بنگلادش 

درخصوص این فیلم مطرح شـــد. حتی عبارت »پلیس« که به خط بنگلادشی 

پشت لباس ماموران فیلم نوشته شده بود و در سرتاسر فیلم دیده می شد، غلط 

املایی ناجوری داشت.

 white( اما مهم ترین حاشیه فیلم به قرار گرفتن آن ذیل ژانر سینمایی ناجی سفید 

savior( برمی گردد. ناجی ســـفید به دسته فیلم هایی گفته می شود که در آنها 

یک سفیدپوست شخصیت های غیرسفید را از شرایط ناگوار نجات می دهد.

این ناجی سفیدپوســـت معمولا به عنوان مردی که در جامعه خودش جایگاهی 

ندارد، به تصویر کشـــیده می شـــود تا بار مســـئولیت نژادی اش را برای نجات 

اقلیت های غیرسفید و بیگانگان از رنج برعهده بگیرد. داستان های ناجی  سفید 

توســـط روانشناسان به عنوان تخیل های نمایشی و خودشیفتگی نژادی، برای 

جبران خسارات و کمبودهای روانی توصیف شده اند. از »لارنس عربستان« گرفته 

تا »ماتریکس« و »آواتار« و »لینکلن« و آثاری مثل »جانگوی از بند گسسته« و »12 

سال بردگی«، همه در دسته فیلم های ناجی سفید قرار می گیرند.

واژه ناجی ســـفید در نوشـــته های خود غربی ها هم باری به شدت منفی دارد، 

به طوری که آن را یک نوع نژادپرســـتی موذیانه که اتفاقا ســـعی می کند ژستی 

ضدنژادپرستی بگیرد، ارزیابی می کنند.

به هرحال نتفلیکس تخمین زده است که این فیلم در پایان اولین ماه اکران خود 

توســـط حدود 90 میلیون خانوار دیده شـــود که این امر به دلیل شرایط شیوع 

کرونا، قرنطینه و خانه نشـــینی مردم اســـت. پس از مدتی در ماه می 2020، 

گزارش شـــد كه جو روســـو برای نوشتن دنباله فیلم، به قصد بازگشت هارگریو و 

همسورث استخدام شده است.

نگاهی به فیلم »استخراج«
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ادامه از صفحه 12

خودشیفتگی نژادی به سبک هالیوود

ادامه در صفحه 13

جمعـــی از انجمن های کارکنان صنعـــت فیلم و تلویزیون آلمـــان که انجمن 

فیلمبرداران آلمان ریاســـت آنها را برعهده دارد، اعلام کرده اند برای بازگشت بر 

سر کار باید مجموعه ای از اقدامات لازم برای تامین امنیت دربرابر کرونا ویروس 

وجود داشته باشد.

انجمن فیلمبرداران آلمان می گوید اعضایش تنها زمانی که شرایط ایمن برای کار 

فراهم شود و تجهیزات لازم برای پیشگیری از ویروس کرونا ازجمله ماسک، مایعات 

ضدعفونی کننده دست و محافظ صورت داشته باشند، سر کار برمی گردند. آنها 

گفته اند حاضرند هزینه های لازم را برای حضور یک متخصص سلامت در محل 

کار تامین کنند و باید تست روزانه برای بازیگران و کارکنان تولید فراهم باشد.

نماینده این صنف گفته اســـت تولیدکنندگان ازنظر قانونی مسئولیت سلامت 

کارکنـــان خود را برعهده دارند و در شـــرایط فعلی همه چیز تحت تاثیر اقدامات 

پیشگیرانه برای کرونا اســـت. بازیگران آلمان، انجمن اپراتورهای فیلمبرداری 

آلمـــان، انجمن نور آلمان، انجمن متخصصان صدای آلمان و انجمن بدلکاران 

نیز از این شرط ها حمایت کرده اند.

در کنار این رهنمودها، اســـتاندارد جدید ایمنی که ازســـوی وزارت کار و امور 

اجتماعی آلمان ارائه شـــده و نیز قوانین اساسی ایمنی شبکه کمیسیون فیلم 

اروپا نیز مطرح هســـتند. این انجمن در بیانیه ای اعلام کرده ما در شرایط ایمن 

فیلمبرداری را شروع می کنیم. در بیانیه انجمن فیلمبرداران آلمان تاکید شده 

که فاصله اجتماعی و شـــرایط لوکیشـــن ها و حمل ونقل باید کاملا رعایت شود 

و هیچ نوع سلف ســـرویس یا مکانی برای ارائه نوشـــیدنی ها دایر نخواهد بود. 

درعین حال تاکید شده که باید پرسنل بیشتری برای نظافت و ضدعفونی کردن 

فضاهای کاری وارد عمل شـــوند. هیچ یک از پرسنل نیز درصورتی که مشکوک 

به ابتلا به بیماری هســـتند، از نیامدن ســـر کار مقصر شناخته نمی شوند و باید 

به پزشک مراجعه کنند یا در خانه بمانند تا وضعیت سلامتی شان روشن شود.

 تصویربرداری ســـریال الف فاخر »جشن سربرون« به کارگردانی مجتبی راعی و 

تهیه کنندگی حسن نجاریان که از 28 اسفندماه سال گذشته متوقف شده بود، 

از اول اردیبهشـــت ماه با رعایت پروتکل های بهداشتی از سر گرفته شد. »جشن 

سربرون« مجموعه ای 30 قسمتی به تهیه کنندگی حسن نجاریان و کارگردانی 

مجتبی راعی است که به روایت دوران قبل از مشروطه می پردازد.

نجاریان تهیه کننده ســـریال گفته اســـت: »تیم پزشـــکی در کنار عوامل تیم 

فیلمبـــرداری حضور دارند و تب ســـنجی و تســـت های لازم را انجام می دهند. 

ضمن اینکه موارد بهداشـــتی و ضدعفونی کردن محیط توسط کادر بهداشتی 

انجام می گیرد. تمام تلاش مان این اســـت که هم بـــه کرونا غلبه کنیم و هم به 

ادامه کار لطمه نخورد.«

در خلاصه داســـتان »جشـــن سربرون« آمده اســـت: »بهادر«، کدخدای ایل 

پوســـان با کدخدای طایفه همسایه »سرخو«، رقابت و مخالفتی دیرینه دارد. 

مدتی اســـت آتش کینه ها خاموش شده است تا اینکه سرخو با اعتمادبه نفس 

به خواستگاری جهان پسند، دختر زیبا و کم سن وسال بهادر می آید؛ غافل از 

اینکه قرار است مدتی بعد جهان پسند به عقد پسرعمویش درآید. بهادر قاطعانه 

با این وصلت مخالفت می کند و زخم های کهنه سر باز می کنند. هر دو طایفه 

از کدخدای خود حمایت می کنند، تا اینکه درگیری ابعاد بزرگ تری می یابد و 

بهادر تلاش بزرگی را آغاز می کند.« حســـین محجوب، محمود پاک نیت، لاله 

اســـکندری، فرخ نعمتی، قاســـم زارع، داریوش کاردان، میرطاهر مظلومی، 

میرزایی و... ازجمله بازیگران این مجموعه تلویزیونی هســـتند.رامین ناصرنصیر، مهدی فقیه، کریم اکبری مبارکه، صدرالدین حجازی، بیوک 

چارسو

سینماگران آلمانی: تنها در شرایط امن سر کار برمی گردیم

ساخت سریال در تلویزیون از سر گرفته شد

به شبکه نمایش خانگی و فعالیتش در روزهای کرونا  رضا صائمی
از دو منظر می توان نگاه کرد. یکی سینمایی و مسائل  روزنامه نگار

نمایش و اکران است و دیگری بحث ارتباطات و رسانه است، یعنی این 

اتفاق نشان می دهد هر وضعیت اجتماعی، رسانه خود را خلق می کند 

یا کارکرد رسانه ها خیلی برساخته شرایط اجتماعی است. مثلا در این 

اوضاع که ســـینما دچار مشکل شده و ســـالن های سینمایی تعطیل 

هســـتند، نمایش خانگی یا اکران آنلایـــن به عنوان یک امکان جدید 

جایگزین شده اســـت. شرایط فعلی تا پیش از این، برای رسانه ها رقم 

نخورده بود. با این حال می بینیم که رسانه ها حتی در چنین موقعیت  

بحرانی، تعطیل نمی شوند و یک رسانه متناسبی جایگزین رسانه دیگری 

خواهد شد. 

رقابت شـــبکه نمایش خانگی با رســـانه های کلاسیک سنتی همانند 

سینما و تلویزیون قبل از کرونا شروع شده بود. در سال گذشته، چقدر 

نمایش خانگی سریال تولید می کرد؟ نقد منفی هم به این وجود داشت. 

یک دلیل آن هم به خاطر مسائل اقتصادی است که این رسانه ها به وجود 

آوردند. پول هایی که آنجا هزینه می شـــود، دستمزدهایی که بازیگران 

آنجا می گیرند تا اندازه ای نظم تولید پروژه را به هم زده است. به طوری که 

فردی همانند نوید محمدزاده یک ســـال را با هیچ پروژه سینمایی کار 

نمی کنـــد و در یک محصول نمایش خانگی با قرارداد 7 میلیاردی کار 

می کند. مثلًا کســـی فکر نمی کرد حامد بهداد یک روز برای بازی، به 

شبکه نمایش خانگی وارد شود. برای اینها انتخاب ها و حضور در کدام 

مدیوم مهم است. خیلی از اینها تلویزیون را در سطحی نمی بینند که 

در آن ســـریال بازی کنند، اما در نمایش خانگی بازی می کنند و این 

برمی گردد به وضعیت اقتصادی ای که در شبکه نمایش خانگی شمایل 

متفاوتی نسبت به سایر بخش های فرهنگی دارد. شبکه نمایش خانگی 

پیش از این به عنوان رقیب حضور داشت و اتفاقاً یک مدیوم بینامتنی 

است، یعنی بینامدیومی است. یک سری امتیازات تلویزیون و سینما 

را به عنوان رســـانه نمایشگر دارد. در دوران پیش از کرونا، این امر بوده 

و به عنوان رقیب جدی مطرح بوده اســـت و می توان گفت در یک سال 

اخیر یک رقیب پیروز هم بوده است. به خاطر اینکه مخاطب تلویزیون 

ما ریزش داشـــته، گیشه های سینمای ما به غیر از چند فیلم، فروشی 

نداشـــته ولی شبکه نمایش خانگی فروش خوبی داشته است و آمار و 

ارقام این را نشـــان می دهد. همین که بازیگران سوپراستار و حرفه ای 

به ســـمت نمایش خانگی رفتند نشان می دهد آنجا خبری هست، پول 

بیشتر نشان از این است که گردش مالی خوبی متوجه این رسانه است 

که تهیه کننده می تواند قرارداد با دســـتمزد بالا ببندد. خود این قضیه 

یعنی مخاطب استقبال کرده است. شرایط بحران کرونا به عنوان عامل 

فرامتنی بر بهبود وضعیت شـــبکه های نمایش خانگی تاثیر گذاشت و 

این رسانه را یکه تاز اکران نمایش کرد. 

ما در وضعیتی هســـتیم که شـــکل جدیدی از پخش فیلم در بســـتر 

اینترنت به وجود آمده اســـت و برای من جالب است که اکران آنلاین را 

در کدام یک از اینها می توان جای داد؟ یک پیشـــنهاد، امکان و رسانه 

جدید است؛ یعنی نه سینما است و نه تلویزیون و حتی نمایش خانگی 

هم نیست. اکران آنلاین یک وضعیت جدید نمایشی است. الان صحبت 

از این اســـت که نمایش خانگی رقیب سینما و تلویزیون هست یا خیر 

و مـــن می خواهم بگویم در روزهای قرنطینه، خود نمایش خانگی یک 

رقیب پیدا کرده و آن هم اکران آنلاین اســـت. درســـت است در خانه 

می بینیم ولی در مفهوم و سیســـتم نمایش خانگی نیست که در آنجا 

تولید و توزیع شـــود، این مدل جدیدی است. نمایش خانگی روزگاری 

رقیب سرسخت تلویزیون و سینما بوده و الان می توان گفت خود رقیب 

پیدا کرده و آن اکران آنلاین اســـت. شما به کمک همین اکران آنلاین 

می توانید داخل ماشین و اتوبوس هم فیلم ببینید. دسترسی به انواع 

فیلم ها راحت تر شده است. این امکان دسترسی به آرشیو گسترده ای 

از فیلم ها، باعث شـــده که اکران آنلاین از شـــکل سنتی عرضه شبکه 

نمایش خانگی جلوتر باشد.

ابتدا سینما بود و بعد تلویزیون آمد. خیلی ها می گفتند با وجود تلویزیون، 

سینما مخاطب خود را از دست داده است. ولیکن هر دوره تاریخی، رسانه 

خـــود را تولید می کند. در این دوران عصر دیجیتال و فضای مجازی و 

شبکه اجتماعی اســـت، نمایش خانگی و اکران آنلاین رسانه های این 

دوره جدید هســـتند. چه بسا به مرحله ای برسیم که مردم ترجیح دهند 

به ســـینما نروند و در خانه فیلم ببیننـــد. هرچند فیلم دیدن تجربه ای 

است که می توان در خانه هم اتفاق بیفتد، ولی سینما رفتن یک تجربه 

جمعی است. قطعاً آن فیلم را به شکل جمعی دیدن سویه آیینی سینما 

را تامین می کند. انگار به شکل آیینی این تماشا تجربه می شود ضمن 

اینکه فیلم را روی پرده ســـینما دیدن، لطف و کارکردهای دیگری دارد 

و تلویزیون هرچقدر بزرگ باشد نمی تواند آن حس وحال را ایجاد کند. 

هر رســـانه ای مخاطبان خود را خواهد داشت، همان طورکه در دنیای 

امروز رادیو مخاطب خود را دارد، با اینکه تصویری و بصری نیست. قطعاً 

ســـینما به عنوان هویت اجتماعی و شهری، معماری و فضایی دارد که 

مخاطبانش را حفظ خواهد کرد. قطعاً سینما از بین نخواهد رفت و قرار 

هم نیست از بین برود. باید سینما و فیلم دیدن در سینما را حفظ کرد 

چون یک آیین نمایشی، جمعی، فرهنگی و اجتماعی است. به هرحال 

در جهان جدید قطعاً با ســـینمای خانگی به معنای سینمای در خانه 

مواجه هستیم. هرقدر هنر را به شکل مستقیم تر و زنده تر تجربه می کنید 

جذاب تر اســـت، اما از این ســـمت تکنولوژی ها و فناوری های هنری 

طوری است که نمی توان جلوی آن را گرفت؛ فرآیند طبیعی پیشرفت و 

تمدن اســـت. درنهایت قطعاً سینما رفتن و فیلم دیدن در سالن سینما 

یک تجربه منحصربه فردی است که با هیچ تکنولوژی ای در خانه قابل 

تولید نیست. بعضی می گویند تکنولوژی مردم را بی نیاز از سینما رفتن 

می کند. من با این کاملا مخالفم چون سینما فقط تکنولوژی نیست و 

خودِ تجربه جمعی در کنار هم فیلم دیدن، یک اتفاق است که تنها در 

سالن ســـینما رخ می دهد و در خانه امکانش نیست. اما از این سمت 

هم قطعا با پیشـــرفت در روش های اکران خانگی مواجه هستیم، چه از 

طریق سیستم نمایش خانگی و چه از طریق اکران آنلاین! 

يادداشت

اکران آنلاین
جای سینما را نمی گیرد

کمپانی های فیلمســـازی هالیوود بیشتر به سمت ژانر اکشن  کیان زندی
ســـوق پیدا می کنند؛ فیلم هایی که تجهیزات نظامی آمریکا را  روزنامه نگار

در بالاترین حد پیشـــرفت نشـــان می دهد و وظیفه دارند هم تاریخ آمریکایی را 

به روزرسانی کنند و هم اینکه مطابق وضعیت روز جهان، دغدغه ای جدید را نشان 

دهند. فیلم اســـتخراج با همین نگاه شکل گرفته و فیلمساز سراغ هندوستان و 

مســـاله گانگســـتر های مواد در این کشور رفته  است. اســـتخراج در ابتدا با نام 

»داکو«، توسط برادران روسو که پیش تر با کارگردانی سری  فیلم های انتقام جویان 

نام خود را برای مخاطب آشـــنا کرده بودند، پروسه تولیدش را آغاز کرد و سپس 

در پایان فیلمبرداری، به این نتیجه رسیدند که »خروج از آتش« نام مناسب تری 

برای این اثر است، چراکه داکو پایتخت کشور بنگلادش است و ممکن است در 

جذب مخاطب فیلم اثر بگذارد. درنهایت پس از انتشار تریلر نهایی، نام استخراج 

برای این فیلم برگزیده شد.

این فیلم توسط شبکه نتفلیکس با بودجه 65میلیون دلاری ساخته شده است. نام 

نتفلیکس در سال گذشته روی آثار بسیاری دیده شده و مخاطبان عضو این شبکه 

می توانند برای تماشـــا به طور آنلاین مبلغی را پرداخت کنند. وضعیت قرنطینه 

سراسری به دلیل شیوع کرونا کاملا به نفع این شبکه بوده و با رشد چندبرابری 

مخاطب، آثار سینمایی همچون استخراج، بهتر دیده شدند.

استخراج از آن دسته آثاری است که در همان ابتدا، سازوکار طراحی درامش را لو 

می دهد؛ ظرفیتی جدید و امروزی برخلاف تمام نمونه هایی که تابه حال ساخته 

شده اســـت. داستان حول محور یک کودک هندی می چرخد. پدر این کودک 

از قاچاقچیان بزرگ موادمخدر است که به زندان افتاده و تنها در یک نما پشت 

میله های زندان دیده می شـــود. کودک توسط یک باند تبهکاری ربوده می شود 

و این ربوده شـــدن هم به گونه ای طراحی شده که مخاطب از همان ابتدای کار 

از باند تبهکاری متنفر  شود. دنیایی مغشوش از تبهکاران شرقی که به جان هم 

افتاده اند؛ شگردی قدیمی و تکراری که در فیلم هایی همچون »ربوده شده« هم 

دیده شده است. کودکان یا دختران کم سن وسال به عنوان موردظلم واقع شده 

در فیلم قرار می گیرند و یک ناجی خارجی به داد کودک می رسد. پدر کودک که 

در زندان افتاده، دســـتور می دهد یکی از انتقام جویان شناخته شده که در این 

فیلم حکم یک مزدور آمریکایی را دارد، برای نجات پسرش استخدام شود. کریس 

همســـورث، بازیگری است که با نقش آفرینی در سری فیلم های مارول به عنوان 

شخصیت ثور، توانسته چهره ای مثبت را بین مخاطبان فیلم های اکشن دست وپا 

کند. او در این فیلم عضو ســـابق نیروی هوایی آمریکا است و با گذشته ای تار و 

مبهـــوت، که در تخیلاتش آن را مرور می کند، وظیفه دارد طبق روال تکاورهای 

هالیوودی، ماموریتش را به تنهایی انجام دهد.

به نظر می رسد مردان بدجنس و تبهکار این فیلم تکراری نیستند. دوره دشمن های 

روسی سال هاست که گذشته و دیگر جذابیتی برای مخاطب ندارد. یا مسلمانان 

هـــم به اندازه کافی مورد تاخت وتاز هالیوود قـــرار گرفته اند. اما بازهم قهرمان 

آمریکایی جایی در دل منطقه ای از آسیا پیدا می شود؛ یعنی بنگلادش کشوری 

که در مرز شـــرقی هند قرار گرفته و حالتی کاملا ناشناس برای مخاطبان دارد. 

وضعیت مردم هم به  گونه ای غیرمتمدنانه به تصویر کشـــیده می شود تا مطابق 

قانون هالیوود، بنگلادش کشوری فقیر و فاقد وجود ذره ای تمدن باشد. جدای 

از رفتارهای غیرانسانی در منطقه آسیای میانه، به سرعت داستان از هند خارج 

می شـــود و تیم ضربت آمریکایی، موجبات حضور خود را به شکلی کاملا ساده 

در پایتخت بنگلادش فراهم می کند؛ شـــهری که بدون هرگونه قانونی می توان 

در آن دســـت به کشـــتار زد و قهرمان آمریکایی، موظف اســـت هر فردی را که 

برخلاف زبان رســـمی کشور آمریکا صحبت می کند، فورا به قتل برساند. کشتن 

در فیلم های اکشن برای مخاطب عادی جلوه می شود، مگر جایی که شخصیت 

اول فیلم، دچار صدمه  شود. آنقدر که قهرمان آمریکایی مهربان است، تبهکاران 

بنگلادشـــی این گونه نیستند و اجازه دارند کودک را از پشت بام به کف خیابان 

پرتاب کنند. قهرمان اصلی، با یک مهره ساخته شده در هند برای نجات کودک، 

بدون دریافت هیچ گونه پولی، قرار است تا آخرین نفس با دولت فاسد بنگلادش 

مبارزه کند. در بخش هایی از فیلم استخراج، شخصیت ها به پلی باریک در شهر 

داکا می رسند که در آغاز فیلم نمایش داده شده بود.

کشتار انتهایی همان گونه که انتظار می رود سخت است و در تنگنای پل داکا، 

شـــهر بی دفاع به وقوع می پیوندد. دومین ویژگی ای که این اثر را از دیگر رقبای 

خود جدا می کند، مرگ قهرمان در پایان فیلم اســـت. دیگر خبری از بازگشـــت 

قهرمان به سوی خانواده اش با موسیقی حماسی نیست و به همین سادگی مهر 

تایید را برای ناخودآگاه مخاطب، پس از تحمل تمام آن خشـــونت های خیابانی 

می زند. خون صدها تبهکار بنگلادشـــی، درقبال یک آمریکایی می تواند برای 

شهروندان متمدن آمریکا توجیه مناسبی را به عمل بیاورد.

سم هارگریو، کارگردان این فیلم پس از مذاکره با برادران روسو که حکم نویسنده 

و تهیه کننده اثر را بر عهده دارند، در اردیبهشت سال 99 اعلام کرد آنها ساخت 

قسمت دوم این فیلم را نیز در دستورکار قرار داده اند و این خبر می تواند نشانه ای 

باشد که فیلمساز قهرمان خود را از پس مرگ به بیرون بکشد و بار دیگر آن را به 

سلاح کشتار جمعی تازه ای تبدیل کند.

جالب اینجاست در این بازه که آمریکا همچنان خیال پردازی هایش را در سینما 

به رخ جهانیان می کشـــد، نمی تواند از نجـــات جان مردم خود درقبال ویروس 

کرونا بربیاید. گویا آمریکایی فقط در فیلم هایش می تواند از کودکان دفاع کند؛ 

دفاعی که دیگر نشانه اش در این آثار به مرور کمرنگ می شود و تحمل مخاطبان 

از دریافت این حد از خشونت کم شده است.

يادداشت

»استخراج«؛ تکرار قهرمان آمریکاییی

رشد 65 درصدی فیلیمو در ایام قرنطینه
فیلیمو با بررســـی رفتار کاربران در بازه زمانی هفتم اسفند 98 تا 15 فروردین 99 و 

مقایســـه این رفتار با بازه زمانی مشـــابه مختوم به هفتم اسفند، به اطلاعات جالبی 

از تاثیر قرنطینه خانگی در رفتار تماشای آنلاین کاربرها رسیده است. این گزارش، 

بخشی از این اطلاعات را در ادامه بازگو می کند.

جالب اســـت بدانید، کاربران فیلیمو در روزهای 23 و 28 اســـفند بالاترین دقیقه 

تماشا را در این پلتفرم رقم زدند. شاید در این روزها بیشترین حجم کلافگی به سراغ 

کاربرها آمده و تمام راه حل ها به تماشای آنلاین فیلم ختم شده است. البته انتشار 

فیلم های مهمی مثل »مطرب« در روز 28 اسفند هم در ثبت چنین رکوردی بی تاثیر 

نیست. بااین حال در بازه زمانی هفتم اسفند 98 تا 15 فروردین 99، میانگین دقیقه 

تماشای روزانه در فیلیمو نسبت به بازه زمانی مشابه ماه گذشته رشدی در حدود 65 

درصد داشته است. این رشد نشان می دهد استفاده از پلتفرم های آنلاین بیشتر از 

هر زمان دیگری در زندگی  روزمره مردم گسترش یافته است.

رشد 65 درصدی میانگین دقیقه تماشای روزانه درحالی در یک ماه گذشته در فیلیمو 

ثبت شده است که دسته بندی های مختلف محتوایی رشد بیشتری هم داشته اند. 

در این ایام پنج دســـته بندی با بیشترین دقیقه تماشا به ترتیب انیمیشن، اکشن، 

خانوادگی، کمدی و عاشـــقانه بودند. همچنین افزایش 65 درصدی دقیقه تماشا 

در فیلیمـــو، به طور حدودی با افزایش 35 درصدی تماشـــا ازطریق تلویزیون های 

هوشمند نیز همراه بوده است. این رشد، تغییر رفتار بزرگ دیگری را در بین مخاطبان 

تلویزیون نشان می دهد، به عبارتی 35درصد افزایش تماشا در صفحه های نمایش 

بزرگ نســـبت به مدت مشـــابه ماه گذشته به این معنی است که خانواده ها از هفتم 

اســـفند تا 15 فروردین ازطریق تلویزیون های هوشـــمند و بیشتر از ماه گذشته در 

خانه فیلم تماشا کرده اند.

همچنین باتوجه به افزایش تعداد محتوای بارگذاری شده در فیلیمو و افزایش تعداد 

کاربران نسبت به ســـال منتهی به اسفند 97، میزان دقیقه تماشای فیلم و سریال 

ایرانی به طور کلی 582 درصد و میزان تماشای فیلم و سریال خارجی 863 درصد 

افزایش پیدا کرده است.

کمدی محبوب
یکی از اطلاعات جالبی که می تواند ســـلیقه کاربران فیلیمو در روزهای قرنطینه را 

به خوبی نشان دهد، بررسی فیلم ها و سریال هایی است که بیشترین دقیقه تماشا 

را به خود اختصاص داده انـــد. در بین فیلم های ایرانی، پنج محتوایی که به ترتیب 

بیشترین بازدید را داشته اند، فیلم سینمایی »مطرب«، قسمت های 15 و 16 سریال 

»دل«، فیلم سینمایی »رحمان 1400«، فیلم سینمایی »ایده اصلی« و قسمت های 

3 و 4 سریال »هم گناه« هستند. این ترکیب نشان می دهد که فیلم های خانوادگی و 

اجتماعی با اولویت کمدی بیشترین طرفدار را در روزهای قرنطینه دارند.

در گروه فیلم ها و سریال های خارجی هم رفتار جالبی از سوی کاربران فیلیمو رقم 

خورده است. رایگان شدن بخش انیمیشن فیلیمو در بازه زمانی هفتم تا 29 اسفند 

اقدامی بود که بار دیگر انیمیشن های پرمخاطب را در صدر جدول پربازدیدها قرار 

داد. بررسی جدید فیلیمو نشان می دهد پنج محتوای پربازدید خارجی در بازه زمانی 

هفتم اســـفند تا 15 فروردین به ترتیب، انیمیشن »یخ زده2«، انیمیشن »سگ های 

نگهبان«، فیلم ســـینمایی »جومانجی مرحله بعدی«، فیلم ســـینمایی »ســـونیک 

خارپشت« و فیلم سینمایی »شیوع« بوده اند. شیوع، فیلمی واقع گرا درباره همه گیری 

ویروسی مشابه ویروس کرونا است که نه تنها در ایران بلکه در جهان به دلیل مضمون 

مشابهش با احوال این روزها با استقبال مخاطبان همراه بوده است.

انیمیشن های خارجی
پیشتاز جذب مخاطب

در شبکه نمایش خانگی
مدیر فیلیمو به »فرهیختگان« می گوید با وجود حضور فیلم های سینمایی و سریال های 

عاشقانه همچنان سه انیمیشن مشهور در صدر اقبال مخاطبان قرار دارند

سیدمهدی موسوی تبار
  روزنامه نگار

نــــــقدآمارها چه می گویند؟

میلاد جلیل زاده
روزنامه نگار

انیمیشن های خارجی
پیشتاز جذب مخاطب

در شبکه نمایش خانگی

کرونا اگر هزار ایراد داشت که داشت، اما یک حسن داشت 

و آن هم گرم شدن بازار شبکه نمایش خانگی و پلتفرم های 

پخـــش فیلم بود. مردمی که در خانه نشســـته بودند و به 

اینترنت و گوشی و لپ تاپ دسترسی داشتند، سراغ این 

اپلیکیشن ها رفتند. بسته  های اینترنتی ای بود که هر روز 

تمام و خریده می شد تا صبح به شب برسد و شب ها با دیدن 

فیلم و ســـریال صبح شوند. سینما های تعطیل هم باعث 

شدند فیلم های اکران نشده تن بدهند به حضور در شبکه 

نمایش خانگی. »خروج« و »طلا« آمدند به آغوش شبکه  های 

نمایش خانگی تا هم از تردید اکران های بعد از کرونا خلاص 

شوند و هم برچســـب اولین ها را روی سینه شان ببینند. 

عملکرد نه چندان مطلوب تلویزیون و نبود ســـریال های 

محبـــوب و قوی )به جز پایتخت و نون.خ( باعث شـــد که 

سریال های نمایش خانگی، فارغ از کیفیت ساخت شان، 

دیده شوند و جامعه مخاطبان شان محدود به یک یا چند 

گروه خاص نشـــوند. البته تعداد افرادی که از تمام شدن 

سریع بسته  های اینترنت خود بعد از تماشای آنلاین چند 

فیلم شاکی بودند، کم نبود. آنها حتی برای وزیر ارتباطات 

پیام گذاشتند و او هم مثل همیشه وعده داد که پیگیری 

می کند. اما نبود شـــفافیت برای تعییـــن میزان اینترنت 

مصرفی در تماشـــای فیلم های آنلاین، خلأ بزرگی اســـت 

که به مرور زمان باعث کاهش اعتماد مخاطبان می شـــود. 

همانقدر که تســـامح و تساهل در نمایش تصاویر خشن و 

غیراخلاقی در فیلم ها و ســـریال های خارجی باعث لطمه 

خـــوردن اعتماد عمومی و اخلاق جامعه می شـــود، نگاه 

محدود و قلـــع و قمع کردن فیلم ها هم نتیجه ای جز پناه 

بردن به آغوش دانلود های غیرمجاز ندارد. 

حضور پررنگ و موثر پلتفرم های نمایش خانگی باعث شده 

از هم اکنون ســـینمای کم رمـــق داخلی، ترس برش دارد و 

احساس خطر کند. اهالی سینما که احتمالا خودشان در 

گرم کردن بازار شبکه نمایش خانگی هم نقش داشتند، حالا 

به این فکر افتاده اند که سینما پس از کرونا چه روز هایی را 

خواهد دید؟ سینما هایی که قبل از کرونا هم به جز تعداد 

محدودی، شلوغ نبود و تماشاگرانش پیش از کرونا فاصله 

اجتماعی را در ســـالن رعایت می کردند. هرچند کسانی 

هســـتند که همچنان تماشای فیلم در سالن سینما را بر 

همه چیز ترجیح می دهند، اما گذشت زمان نشان می دهد 

که جمعیت آنها چقدر است و سینمای ایران قرار است در 

سال 99 چه شرایطی را بر خودش ببیند.

تلویزیون هم در این میان از حضور یک رقیب جدی قطعا 

استقبال نمی کند و فضای تعاملی بین صداوسیما و شبکه 

نمایش خانگی دیده نمی شـــود. گفته می شود که هیچ 

رسانه ای جای رسانه ای دیگر را نمی گیرد. باید منتظر ماند 

و دیـــد که پدیده  هایی مثل اکران آنلاین چقدر می توانند 

جایـــگاه خود را پیدا و حفظ کننـــد. »فرهیختگان« برای 

بررسی وضعیت شبکه نمایش خانگی و پلتفرم های نمایش 

فیلم ســـراغ فیلیمو رفته است که برای اولین بار در سال 

93 چنین ســـازوکاری را فراهم کرد. آمادگی داریم تا پای 

صحبت دیگر اپلیکیشن های نمایش فیلم و هنر های دیگر 

بنشینیم و مشکلات و چشـــم انداز های این حوزه نوپا را 

بررسی کنیم. گفت وگوی ما با محمدمهدی شکوری مقدم، 

قائم مقـــام صبا ایده و از بنیانگـــذاران فیلیمو را در ادامه 

می خوانید.

کالا هـــای مختلفـــی در تلویزیون تبلیغ می شـــود، اما 

از پلتفرم های نمایش خانگی خبری نیســـت، 

این عدم حضور از طرف صداوســـیما اســـت 

یا شما و چرا؟ 

این سوالی است که برای خود ما هم وجود دارد، 

مـــا هم دقیقا نمی دانیم عامل این عدم حضور چه 

کسی یا چه کسانی هستند. فیلیمو بار ها تمام 

مسیر های قانونی را برای پخش آگهی 

بازرگانی در تلویزیون طی کرده است؛ 

اما با در بسته روبه رو شده؛ تا زمانی که 

انحصارطلبی و انحصارگری در رسانه 

وجود داشته باشد؛ این رویکرد مانع 

توسعه سرویس  های بومی می شود، 

به گونه ای که در پربیننده ترین سریال 

نوروز 99 )پایتخت 6( ما شاهد تبلیغ 

اپلیکیشـــن  هایی چون اینستاگرام و 

waze بودیم؛ اما خبری از سرویس های 

ایرانی همچون نشـــان، بلد یا فیلیمو 

در هیچ کجای رسانه ملی نبود. همین 

ضدتبلیغ اپلیکیشـــن اینستاگرام، در سریال پایتخت6، زمینه 

رشد و تقویت این پلتفرم را درجهت افزایش کاربر فراهم می کند.

نقش اپلیکیشـــن  هایی مثل فیلیمو و نماوا و... در ســـبد 

فرهنگی خانواده  ها متفاوت تر از قبل شـــده، شما دلایل 

این اتفاق را در چه می دانید؟ 

محتوای به روز، دسترسی آسان و هزینه کم، سه عاملی هستند 

که باعث شده است ما در سبد فرهنگی خانواده ایرانی حضور 

داشته باشیم؛ فیلیمو با توجه به نیاز کاربر به محتوای به روز، این 

محتوا را متناسب با سلیقه و ذائقه ایرانی مناسب سازی می کند 

تا خانواده  ها با اطمینان خاطر فیلم  ها و ســـریال  های خارجی 

را تماشـــا کنند. با توجه به فرهنـــگ ایرانی و خانواده رکن اول 

جامعه محسوب می شود، چارچوب  های زیست جامعه ایرانی 

متر و معیار مناسب سازی ماست.

عامل دوم دسترســـی آســـان به فیلیمو اســـت که با توسعه 

زیرســـاخت  های اینترنتی کشـــور، فیلیمو ضریب نفوذ بالایی 

در دورترین نقاط کشـــور به دســـت آورده اســـت؛ تا همیشه و 

هـــر لحظه همراه مخاطب باشـــد. اما عامل ســـوم با توجه به 

شرایط اقتصادی جامعه مهم ترین دغدغه خانواده  ها محسوب 

می شود، هزینه کم و بهره مندی زیاد است، هر کاربر با پرداخت 

میانگیـــن 20هزار تومان می تواند به مدت یک ماه به محتوای 

بی شماری دسترسی پیدا کند؛ تا کالایی امن، سرگرم کننده و 

مقرون به صرفه اقتصادی در سبد کالای فرهنگی خانواده 

خود داشته باشد.

اطلاعاتی از پربازدیدترین فیلم های ایرانی و خارجی 

و ژانر ها با رقم حدودی شان وجود دارد؟ 

در گزارشـــی که پیش از این منتشر کردیم، از 

استقبال مخاطبان و افزایش 65درصدی 

تماشـــای آنلاین فیلـــم صحبت کردیم. 

آمار ها نسبت به آن زمان تغییری نکرده و 

کماکان پنج ژانر برتر ما »انیمیشن«، 

»خانوادگی«، »اکشن«، »کمدی« 

و »عاشـــقانه« است. ســـریال  ها 

جـــی  ر خا ی  نیمیشـــن  ها ا و 

پربیننده ترین محصولات ما هستند 

که به ترتیب »بچه رئیس«، »باب اسفنجی« و 

»سگ  های نگهبان« رکورد پربازدیدترین  های 

این  بخش هستند. اما پربازدید ترین  های ما 

در بخش آثار ایرانی؛ »متری شـــیش ونیم«، »مطرب«، »رحمان 

1400« در  قســـمت آثار سینمایی است و در  بخش سریال  ها 

به ترتیب سریال  های »هم گناه«، »دل« و »مانکن« رتبه  های اول 

تا سوم را در اختیار دارند که به طور میانگین هر اپیزود از فیلم  ها 

و سریال  های برتر ایرانی 45 میلیون دقیقه تماشا داشته است؛ 

این آمار ذائقه شناسی خوبی برای فیلم سازان و تولیدکنندگان 

است که بدانند مردم چه اثری را می پسندند.

فیلیمو به جز پخش فیلم در تولید آثار هم فعالیت می کند. 

از سریال  های تولیدی این مجموعه بگویید.

اولین ســـریال تولیدی را ما با عنوان »نهنگ آبی« به کارگردانی 

فریدون جیرانی و تهیه کنندگی ســـعید ملکان در سال 1397 

با ژانر معمایی-اجتماعی شروع کردیم و در ادامه سراغ سریال 

»هم گناه« به کارگردانی مصطفی کیا رفتیم، که امروز شاهد این 

هستیم، این سریال با بازیگران پرشمارش یکی از سریال  های 

پربازدید شـــبکه نمایش خانگی است. مجموعه ما، برای سال 

آینده هم تولید چندین سریال با موضوعات مختلف را در برنامه 

خود قرار داده است. 

نقش پررنگ شبکه نمایش خانگی در روز های قرنطینه زنگ 

خطر را برای رسانه  های سنتی و قدیمی به صدا درآورده اند. 

پلتفرم هایی مانند فیلیمو قرار است رقیب جدی تلویزیون و 

سینما باشند یا خودشان به دنبال جایگاه خاصی هستند؟ 

جامعه هدف تلویزیون، ســـینما و پلتفرم  های درخواست فیلم 

متفاوت اســـت، مخاطب هدف هرکدام از این رسانه  ها سلیقه، 

فهم و دانایی متفاوتی دارد و خوراک موردنیاز این جامعه هدف 

متناسب با سن، جنسیت و... متغیر است، با این تعریف رقابت 

وجود ندارد بلکه هرکدام از این رسانه  ها تلاش می کنند جامعه 

هدف خود را توسعه دهند و جامعه هدف جدید بسازند.

درمورد تلویزیون هم همین دیدگاه وجود دارد، با توجه به اینکه 

رســـانه ملی مخاطب عام دارد، در دسترس بودن آن برای همه 

اقشار و طبقات اجتماعی )الیت، متوسط و کارگری( شرط لازم 

است و با توجه به این موضوع، گستردگی مخاطب، رایگان بودن 

تلویزیون و تامین سرمایه از بودجه دولتی، تلویزیون از دیروز تا 

امروز جایگاهی تثبیت شده بین مردم و اهالی فرهنگ و رسانه 

دارد. نه تنها رشد یکی از آنها باعث تضعیف دیگری نیست بلکه 

تقویت یکی از آنها فضای رقابتی و تعاملی خوبی را ایجاد می کند.

به طور مثال نمونه جهانی فیلیمو، کمپانی نتفلیکس اســـت، 

این کمپانی با تمام قدرت و جایگاه جهانی، خود را رقیب رسانه 

سنتی و مردمی مثل تلویزیون یا سینما نمی داند بلکه درجهت 

پرورش صنعت رسانه علاوه بر تامین محتوا از سینما؛ وارد تولید 

شده است، این مدیوم  ها در خدمت هم هستند و نقش مکملی 

دارند، مانند یک زنجیره این سه مدیوم به هم متصلند و درعین 

اســـتقلال وابستگی به یکدیگر دارند.  بخشی از خوراک شبکه 

 نمایش خانگی ازطریق آثار سینمایی تامین می شود و تلویزیون 

تبلیغ این آثار سینمایی را پخش می کند و هر سه این رسانه  ها 

در جایگاه واقعی خود قرار دارند. 

آیا اکران آنلاین می تواند باعث ضربه خوردن به سینما شود؟ 

با شـــیوع ویروس کرونا، تعطیلی ســـینما ها و ضربه اقتصادی 

که به فیلم ســـازان مستقل و  بخش خصوصی وارد شده است و 

با توجه به مدت زمان کوتاه اکران فیلم  ها در ســـینما و ترافیک 

اکران  فیلم  ها بعد از کرونا، اکران آنلاین بهترین کار ممکن بود 

تا تولیدکنندگان بتوانند به بازگشت سرمایه و نقدینگی خود فکر 

کنند و خانواده  هایی که نیازمند محصول فرهنگی بودند هم این 

دوره را با امنیت و آرامش سپری کنند و محتوای به روز ببینند.

درواقع شبکه نمایش خانگی مکمل سینماست. مخاطب جدی 

سینما در هر شرایطی علاقه مند است فیلم  های محبوب خود 

را در پرده عریض و صدای دالبی ســـینما ببیند و بشنود؛ پس 

این دو صنعت مخاطب  های خاص خود را دارند و رشد یکی به 

دیگری صدمه نمی زند.

یکی از مســـائل مهم روزگار ما، اقتصاد فرهنگ اســـت. 

چـــه ضمانت ها و ظرفیت هایی برای تـــداوم فعالیت های 

شـــبیه فیلیمو وجود دارد؟ این حمایت ها از طریق دولت 

چقدر است؟ 

اقتصاد و فرهنگ متاثر از یکدیگرند؛ شـــبکه نمایش خانگی و 

به روزشده آن پلتفرم  های وی او دی به عنوان  بخشی از این اقتصاد 

فرهنگی باعث گردش مالی می شود و جریان نقدینگی را به وجود 

می آورد که همین روند عامـــل ایجاد اقتصاد فرهنگی و تداوم 

حضور پلتفرم  های درخواست فیلم است. اما درمورد حمایت  ها ما 

انتظار هیچ گونه حمایتی از نهاد یا سازمانی را نداریم، مهم ترین 

اتفاق قانونگذاری شفاف و مشخص برای تکنولوژی است که نهاد 

قانونگذار به ســـرعت باید خود را با اتفاقات حوزه علم و فناوری 

تطبیق دهد و به روز باشـــد. اگر متولی قانونگذاری در کشور از 

لحاظ حقوقی هماهنگ با توسعه این پلتفرم  ها جلو رود، بیشترین 

حمایت از صاحبان این کسب وکار انجام شده است و تکنولوژی 

در بستر زمان راه خود را می رود و همه این را قضاوت خواهند کرد.


